
کاخ سفید:

توافق تجاری آمریکا با چین حاصل 
شد

کاخ ســفید روز یکشــنبه اعلام کرد که آمریکا و چین پس از مذاکرات تجاری دو روزه در ژنو، به 
توافق تجاری دســت یافتند.به گزارش ایسنا، 
بر اساس بیانیه کاخ سفید، »اسکات بسنت«، 
وزیــر خزانــه داری آمریکا، ایــن مذاکرات را 
ســازنده توصیف کرد و گفت جزئیات بیشتر، 
روز جاری، منتشــر خواهد شد.»بسنت« در 
این بیانیه گفت: خوشحالم که گزارش دهم در 
مذاکرات تجاری بسیار مهم بین آمریکا و چین 
پیشــرفت قابل توجهی داشته ایم. »جیمسون 
گریر«، سفیر نماینده تجاری آمریکا نیز گفت 
که تشخیص سرعت دستیابی هر دو کشور به 
توافق مهم اســت و این نشان می دهد که اختلافات ممکن است به آن اندازه که قبلا تصور می شد، 
گسترده نبوده باشد.»گریر« گفت: با این اوصاف، کارهای مقدماتی زیادی در این دو روز انجام شد. 
آمریکا کسری تجاری عظیم ۱.۲ تریلیون دلاری دارد، بنابراین، رئیس جمهور، وضعیت اضطراری ملی 
اعلام کرد و تعرفه هایی را اعمال کرد و ما مطمئن هستیم توافقی که با شرکای چینی خود منعقد 
کردیــم، به ما کمک خواهد کرد تا برای حل این وضعیت اضطراری ملی تلاش کنیم.این توافق در 
حالی اعلام شد که تنش های تجاری بین آمریکا و چین، به نفع هند شده بود و خریداران آمریکایی 
پس از اعمال تعرفه ۱۴۵ درصدی توسط آمریکا بر کالاهای چینی، به تامین کنندگان هندی روی 
آورده بودند.این تنش ها همچنین چشم انداز هند را برای ادغام اقتصادی عمیق تر با کشورهای غربی 
تقویت کرد. هند در حال حاضر در حال مذاکره با آمریکا برای یک معامله تجاری است.با این حال، 
بهبود احتمالی روابط میان آمریکا و چین، می تواند به پکن کمک کند تا به دلیل قابلیت های فنی 
تثبیت شــده اش، جایگاه از دست رفته خود را بازیابد و در نتیجه شانس هند را برای بهره برداری از 
این فرصــت ژئوراهبردی، به ویژه در بحبوحه مذاکرات متعدد در مورد توافق تجاری، کاهش دهد.

صادرکنندگان هندی گفتند در حالی که آنها به دنبال حفظ مشــتریان آمریکایی خود هســتند، 
چندین صادرکننده چینی برای کمک به انجام سفارشات آمریکا به تامین کنندگان هندی مراجعه 
کرده اند. معامله ای که منجر به کاهش تعرفه ها بر کالاهای چینی شود، می تواند نقش تامین کنندگان 
هندی را تضعیف کند.طبق گزارش ایندیا اکسپرس، نکته قابل توجه این است که داده های وزارت 
بازرگانی چین نشــان داد در حالی که صادرات چین به آمریکا در آوریل، بیش از ۲۰ درصد کاهش 
یافته اســت، صادرات کلی آن نسبت به سال گذشــته، ۸.۱ درصد افزایش یافته است که ناشی از 
عملکرد قوی در منطقه آسه آن و سایر بازارهاست که تاثیر محدود تعرفه های آمریکا را نشان می دهد.

برای شــرکت های دارای محصول دانش بنیان و پتانسیل صادراتی، دوره تجربه محور 
»تاجر دانش بنیان« با هدف توانمندســازی آنها در مســیر صادراتی برگزار می شود و 
فنــاوران برای حضور در این دوره تا ۳۰ اردیبهشــت مهلت ثبت نام دارند.به گزارش 
ایسنا، دومین دوره تجربه محور تاجر دانش بنیان با حمایت ویژه از شرکت های فعال 
در حوزه فناوری نانو و با بهره گیری از اســاتید و مشــاوران با تجربه، گامی مؤثر در 
تجاری سازی محصولات دانش بنیان به بازارهای بین المللی است و مهلت پیش ثبت نام 
تا ۳۰ اردیبهشــت اعلام شــده و شروع دوره از ۹ خرداد اســت.در تاجر دانش بنیان، 
مجموعه ای از اقدامات فراهم شده  است تا فناوران بتوانند بعد از گذراندن دوره آموزشی 
با اعتماد به نفس بیشــتری در مســیر صادرات محصول خود گام بردارند و شرکت 
کنندگان با حضــور در این دوره، ضمن  بهره مندی از آموزش های جامع، گام به گام 
با فرآیند صادرات  آشنا می شــوند.  از این رو »تاجر دانش بنیان«  برای شرکت هایی  

طراحی شده است  که محصولی دانش بنیان  با پتانسیل صادراتی دارند.

همچنین کارشناســان و  تیم های  صادراتی و  علاقه مندان به توســعه مهارت در 
ایــن حوزه نیز می توانند از محتوای غنی این دوره بهره مند شــوند.دوره شــامل 
حل تمرین های هفتگی مبتنی بر محصول شــرکت ها، عارضه یابی زیرساخت های 
صادراتــی، کارگاه های انتقــال تجربــه، بازدیدهای میدانــی و همچنین امکان 
بهره مندی از مشــاوره های تخصصی برای تدوین برنامه جامع صادرات است.این 
برنامه آموزشــی ترکیبــی از کلاس های آنلاین و حضــوری، کارگاه های عملی و 
پنل های تخصصی اســت که شامل ۴۰ ســاعت کلاس آنلاین، ۵۰ ساعت کلاس 
حضوری، ۱۲ ســاعت پنــل  انتقال تجربه و بازدید میدانی و ۱۶ ســاعت تمرین 
و رفع اشــکال می شــود.وجود محصول دانش بنیان با ظرفیــت صادراتی، معرفی 
کارشــناس آشنا به زبان انگلیسی و فرآیندهای شــرکت و شناخت فنی کافی از 
محصول و علاقه مندی به حوزه صادرات از جمله شــرایط شرکت کنندگان در این 

دوره اعلام شده است.

پیشرفت طرحهای فنی و مهندسی ایران در آفریقا و 
کشورهای همسایه

مشــاور رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: با وجود چالش های تحریمی و مشکلات مختلف، پروژه های فنی و مهندسی ایران در کشورهای 
آفریقایی و همسایه همچنان ادامه دارد.فرزاد پیلتن، مشاور رئیس کل سازمان توسعه تجارت و دستیار او در امور بین الملل در گفتگو با خبرنگار 
مهــر درباره وضعیت فعلی مبادلات بانکی و مالی ایران با کشــورهای عربی و آفریقایــی، به تحریم های غیرمنصفانه و غیرقانونی آمریکا علیه 
جمهوری اسلامی ایران اشاره کرد و گفت: متأسفانه روابط بانکی ایران با دیگر کشورها تحت تأثیر این تحریم ها قرار گرفته است، اما با وجود این 
چالش ها، مبادلات مالی میان بخش های خصوصی ایران و کشورهای مختلف، از جمله کشورهای عربی و آفریقایی، ادامه دارد.وی افزود: اگرچه 
تجار و فعالان اقتصادی با مشکلاتی مواجه هستند، اما توانسته اند با اتخاذ تدابیر و روش های خاص، تجارت خود را ادامه دهند و در سال ۱۴۰۳، 
صادرات ایران در برخی حوزه ها، به ویژه در زمینه خدمات فنی و مهندسی، حدود ۱۵ درصد رشد داشته است.مشاور رئیس کل سازمان توسعه 
تجارت ایران تاکید کرد: تلاش های بخش خصوصی و نهادهای دولتی برای ادامه روابط تجاری در شرایط تحریمی بسیار اهمیت دارد.پیلتن 
همچنین به پروژه های خدمات فنی و مهندسی ایران در کشورهای همسایه و برخی کشورهای آفریقایی اشاره کرد و گفت: در این کشورها، 
شــرکت های ایرانی پروژه های متعددی را به اجرا درآورده اند و با وجود مشــکلات مختلف، مانند بحران کرونا و مســائل امنیتی، این پروژه ها 
همچنان فعال هستند و امیدواریم در آینده شاهد رشد صادرات خدمات فنی و مهندسی باشیم.تداوم توسعه تجارت با آفریقا وی در خصوص 
تجارت ایران با قاره آفریقا گفت: هرچند صادرات به آفریقا در سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ کاهش داشته، اما از ابتدای سال ۱۴۰۳، روند 
افزایش صادرات به آفریقا آغاز شده است. هدف گذاری ما برای رشد ۲۰ درصدی صادرات و حتی ارقام بالاتر در برنامه های توسعه کشور، به ویژه 

در رابطه با کشورهای آفریقایی، ادامه خواهد داشت. مشاور رئیس کل سازمان توسعه تجارت همچنین به هدف گذاری برای دستیابی به ۱۰ 
میلیارد دلار صادرات به کشورهای آفریقایی اشاره کرد و افزود: دستیابی به این هدف نیازمند برنامه ریزی دقیق، حمایت همه جانبه از بخش های 
خصوصی و دولتی و ایجاد زیرساخت های مناسب حمل و نقل، مسائل بانکی، کاهش تعرفه ها و تسهیل رویدادهای تجاری است. پیلتن تأکید 
کرد: با همکاری و هم افزایی میان نهادهای دولتی مانند وزارت امور خارجه و سازمان توسعه تجارت، تشکل ها و بخش خصوصی تحقق اهداف 

صادراتی ایران در سطح بین المللی امکان پذیر است.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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سخنگوی دولت گفت: مریم میرزاخانی نه تنها الگوی علمی برای دختران ایرانی، که افتخاری برای دانش جهانی بود.به گزارش 
ایسنا، فاطمه مهاجرانی در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:» روز جهانی زنان در ریاضیات، به ابتکار و پیگیری 
زنان ریاضیدان در سالروز تولد مریم میرزاخانی شکل گرفت؛ بانویی که با نبوغ و پشتکار خود، مرزهای علم را درنوردید. او نه تنها 
الگوی علمی برای دختران ایرانی، که افتخاری برای دانش جهانی بود. ایرانیان دوســتدار دانش مســیرش را با امید، جسارت و 

اندیشه ادامه می دهند.«

www.sobh-eqtesad.ir

مهاجرانی: مریم میرزاخانی الگوی علمی دختران 
ایرانی است

info@sobh-eqtesad.ir

معافیت مشترکان صنعتی از 
برنامه مدیریت با احداث 

نیروگاه خورشیدی

معافیت مشــترکان صنعتی از برنامه مدیریت با احداث نیروگاه خورشیدی 
مجری توســعه نیروگاه های خورشیدی شرکت توانیر گفت: صنایع داخل یا 
خارج از شهرک های صنعتی در صورت نصب نیروگاه خورشیدی معادل ۸۰ 
درصد دیماند مصرفی از برنامه های مدیریت بار تابســتان معاف می شوند.به 
گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت نیرو، عبدالرضا حسینی مهر مجری 
توسعه نیروگاه های خورشیدی شــرکت توانیر از معافیت مدیریت بار برای 
صنایع داخل شهرک های صنعتی در صورت احداث نیروگاه خورشیدی تا ۸۰ 
درصد دیماند مصرفی خبر داد که صنایع خارج از شهرک های صنعتی دارای 
فیدر اختصاصی یا متصل به فیدر عمومی را نیز شــامل می شود.وی، صنایع 
را به لحاظ شــیفت کاری در ۳ دسته تقســیم بندی کرد که بر این اساس 
صنایع تک شیفت می توانند با احداث نیروگاه خورشیدی معادل ۵۰ درصد 
بار مصرفی شأن، از برنامه های مدیریت بار تابستان معاف شوند.وی ظرفیت 
مورد نیاز خورشیدی برای صنایع دو شیفت را معادل ۶۵ درصد و برای صنایع 
۳ شــیفت را معادل ۸۰ درصد دیماند مصرفی این صنایع عنوان کرد که در 
صورت احداث می توانند بدون محدودیت ساعات اوج بار، برق دریافت کنند.

حسینی مهر از برپایی جلسات متعدد با وزارت صمت و شرکت شهرک های 
صنعتــی و ابراز تمایل صنایع به بهره مندی از ایــن فرصت مغتنم خبر داد 
که با اقبال چندین شــهرک صنعتی در استان های تهران، قزوین و خراسان 
رضوی همراه شده است.وی تصریح کرد: صنایع حتی اگر معادل صد درصد 
نیازشان هم نیروگاه خورشیدی احداث کنند، به دلیل قطع برق خورشیدی 
در شب، پاسخگوی نیازشان نیست و از این رو برق صنایع همچنان از شبکه 
تأمین می شــود و برق تولیدی پنل های خورشیدی نیز در اختیار شبکه قرار 
می گیرد.به گفته مجری توســعه نیروگاه های خورشــیدی توانیر، با اجرای 
نیروگاه خورشــیدی، مجموعه شــهرک صنعتی یا فیدر مربوطه از مدیریت 
بار تابســتان معاف می شود و اجرای آن به طور مجزا و به طور پراکنده برای 
هر یک از صنایع پیش بینی نشــده است.حسینی مهر استفاده از پنل های 
خورشیدی و معافیت مدیریت بار برای مشترکان کشاورزی را نیز قابل انجام 
دانست و توضیح داد: بر اساس برنامه پیش بینی شده در ۱۴ مگاپروژه صنعت 
برق، بخش کشــاورزی نیز با احداث نیروگاه خورشــیدی معادل ۸۰ درصد 
دیماند مصرفی، از برنامه مدیریت بار تابستان معاف می شود.وی مزیت بخش 
کشاورزی در این طرح را علاوه بر استفاده از معافیت مدیریت بار طی ۴ ماه 
اوج بار، امکان فروش تضمینی برق خورشیدی به شبکه، طی ۸ ماه باقی مانده 
از سال عنوان کرد که تاکنون با استقبال خوب کشاورزان استان های خراسان 
شمالی، جنوبی و رضوی، اســتان کرمان و استان اصفهان و احداث نیروگاه 

خورشیدی در این مناطق همراه شده است.

تحت تاثیر توافق تجاری آمریکا و چین

طلای جهانی کاهش یافت

قیمت طلا در معاملات اولیه آســیایی روز دوشــنبه با اعلام کاخ ســفید 
مبنی بر دستیابی به توافق تجاری با چین و کاهش تنش های ژئوپلیتیکی 
که تقاضای ســرمایه گذاران برای دارایی های امن مانند طلا را کمتر کرد، 
بیــش از یک درصــد کاهش یافت.به گزارش ایســنا، بهای هر اونس طلا 
بــرای تحویل فوری، با ۱.۳ درصد کاهش، به ۳۲۸۳ دلار و چهار ســنت 
رســید. بهای هر اونس طلا در بازار معاملات آتــی آمریکا، با ۱.۷ درصد 
کاهش، به ۳۲۸۷ دلار و ۹۰ سنت رســید.پس از آنکه »اسکات بسنت«، 
وزیر خزانه داری آمریکا و »جیمیسون گریر«، نماینده تجاری آمریکا اعلام 
کردند که در مذاکرات آخر هفته گذشته در ژنو سوئیس، با چین به توافق 
تجاری رســیده اند، قیمت طلا کاهش یافت. اگرچه جزئیاتی در مورد این 
توافق مشخص نکردند.رسانه های چینی اعلام کردند که واشنگتن و پکن، 
روز جاری، در بیانیه ای مشــترک از این توافق رونمایی خواهند کرد.توافق 
تجاری، نویدبخش کاهش تنش های تجاری میان آمریکا و چین است که 
در ماه گذشــته پس از تبادل تعرفه های سنگین بین واشنگتن و پکن، به 
طور قابل توجهی تشــدید شــده بود. دونالد ترامپ، چین را با تعرفه های 
تجــاری ۱۴۵ درصدی هدف قــرار داد و پکن نیز با وضع تعرفه های ۱۲۵ 
درصدی، تلافی کرد.ترامپ، هفته گذشــته، از احتمال کاهش تعرفه های 
تجاری علیه چیــن خبر داده بود و اظهار کرد که اگر مذاکرات آخر هفته 
در ژنو بــه خوبی پیش برود، می تواند آنها را بــه ۸۰ درصد کاهش دهد.

چشم انداز کاهش تنش میان آمریکا و چین، تقاضا برای طلا را کاهش داد. 
قیمت طلا همچنین تحت فشــار افزایش ارزش دلار قرار گرفت. شاخص 
دلار پس از اعلام خبر توافق از سوی کاخ سفید، تقریبا ۰.۳ درصد افزایش 
یافت.تقویت ارزش دلار بر قیمت فلزات گرانبها تاثیر گذاشت. در بازار سایر 
فلزات ارزشــمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۵ درصد کاهش، به ۳۲ دلار و 
۷۵۸ ســنت رســید و هر اونس پلاتین با  ۰.۲ درصــد کاهش، به ۱۰۰۰ 
دلار و ۵۰ ســنت رســید.فلزات صنعتی، به ویژه مس، به دلیل چشم انداز 
کاهش موانع اقتصادی برای واردکننده برتری چون چین، عملکرد بهتری 
داشتند. با این حال، بازارها همچنان در مورد جزئیات توافق تجاری چین 
و آمریکا که در روز جاری منتشر خواهد شد، نگران هستند.طبق گزارش 
رویترز، طلا همچنین در مواجهه با کاهش تنش ها میان هند و پاکستان، 
تحــت تاثیر تقاضای کمتر برای دارایی های امن قرار گرفت، زیرا اکنون به 
نظر می رسد که آتش بس امضا شــده با میانجیگری آمریکا در آخر هفته 

گذشته، پابرجا مانده است.

گزیده خبر

قالیباف: نقش مردم را از مشارکت معنادار در تمام پدیده ها به 
حداقل رسانده ایم

جهش ۲۰۰ میلیون دلاری با هوش 
تجاری در صنعت نفت

ابرثروتمندان آسیا از آمریکا خارج می شوند

معاون سابق وزیر نفت با اعلام صرفه جویی ۲۰۰ میلیون دلاری در میدان های سپهر و جفیر با کمک هوش 
تجاری گفت: با اجرای هوش مصنوعی، تولید نفت هدفمندتر و سودآورتر خواهد شد؛ چرا که عصر بهره وری 
بدون تکنولوژی به پایان رســیده است.به گزارش ایســنا، علیرضا صادق آبادی در نشست خبری بیست و 
نهمین نمایشگاه بین المللی نفت با اعلام اینکه ما سال گذشته توانستیم هوش تجاری را در میدان نفتی 
سپهر و جفیر پیاده ســازی کنیم، اظهار کرد: در مرحله بعدی نیز هوش مصنوعی اجرایی خواهد شد.وی 
با بیان اینکه در حوزه هوش تجاری ۲۰۰ میلیون دلار برای کشــور صرفه جویی صورت گرفت که از محل 

افزایش تجمیعی تولید حدود ۳ میلیون بشکه بوده است، .......

افزایش ۴.۶ درصدی تولید فولاد ایران

کاهش ۲۰ درصدی مخازن سدها نسبت 
به سال گذشته

فرزین: حذف چهار صفر از پول ملی در 
دستور کار است
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باید فریادرس یکدیگر باشیمپزشکیان در گرامیداشت هفته هلال احمر:گزیده خبر
در نشست با فعالان اقتصادی استان آذربایجان شرقی

عارف: برای حل مشکلات کشور 
پیشنهاد عملی ارائه دهید

محمدرضا عارف خطاب به فعالان اقتصادی اظهار کرد: برای حل مشــکلات کشور 
پیشنهاد عملی ارائه دهید.به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف عصر امروز در نشست با 
فعالان اقتصادی استان آذربایجان شرقی اظهار کرد: بحث تفویض اختیار برای دولت 
بحث راهبردی است. به استاندار آذربایجان شرقی گفتم می خواهیم به استان های 
مرزی برای ارتباط با کشــورهای همســایه در چارچوب منافع ملی اختیار کامل 
بدهیم.وی ادامه داد: مهمترین مساله ما بروکراسی حاکم بر نظام اداری است. آقای 
پزشــکیان زمانی که وزیر بهداشت بود، در  چارچوب بروکراسی حاکم نمی گنجید. 
این دولت بدون آمادگی تشکیل شد. گروه هایی که دنبال رسیدن به دولت هستند 
روند دو یا سه ساله را طی می کنند ولی این زمان آقای پزشکیان را برای تشکیل 
دولت و شرایط کشور را مرور کنید. مجلس هم تازه تشکیل شده بود و قانون برنامه 
هفتم توسعه هم تازه تصویب شده بود. باور رئیس جمهور وفاق ملی بود و تشکیل 
چنین دولتی کار بسیار سختی بود که به نظر من رئیس جمهور موفق شد. شهادت 
می دهم که شعار وفاق محقق شد البته وفاق هزینه دارد و برای پیشبرد وفاق باید 
فــرد از منویات خود کوتاه بیاید چــون می خواهیم با هم حرکت کنیم.معاون اول 
رئیس جمهور خطاب به حاضران جلســه گفت: برای حل مشکلات کشور پیشنهاد 
عملی ارائه دهید. مهمترین مساله دولت معیشت مردم است. آنطور که می خواهیم 
نتوانسته ایم پاسخگوی معیشت مردم باشیم ولی ناامید نیستیم زیرا مسیر درستی 
را شروع کرده ایم. نتیجه کار ماندگار زمان بر است. در این مسیر به کارآفرینان نیاز 
داریم. انتظار ما این است که تبریز پیشتازی خود در صحنه های اقتصادی را دنبال 
کند.وی ادامه داد: اساس برنامه های دولت، برنامه هفتم توسعه است. این برنامه یک 
برنامه آرمانی با اهداف متعالی رشد هشت درصدی است. رشد هشت درصدی را نه 
یک عدد بلکه آرمان تحقق یافتنی در نظر بگیرید که شما کارآفرینان میثاق خود را 
رساندن کشور به رشد هشت درصدی بدانید زیرا رشد هشت درصدی یعنی افزایش 
تولید و کاهش فقر.عارف در ادامه با بیان اینکه دغدغه تبریز اقتصاد و فرهنگ ملی 
اســت، افزود: پیشنهادات شــما را مخصوصا درباره اولویت علم و فناوری در استان 
را دنبال می کنیم. دولت معتقد اســت با یک ســازوکاری در زمینه علم و فناوری 
مخصوصا فناوری پیشــرفته اقدام کرد. باید این علم و فناوری برای مردم دستاورد 
داشته باشد.وی خاطرنشــان کرد: رئیس جمهور جلسات متعددی در دولت درباره 
تفویض اختیار با اســتانداران داشته است. طرحی در دولت در این زمینه در دست 
تهیه است.معاون اول رئیس جمهور همچنین گفت: یکی از راهبردهای دولت، نقش 
آفرینی بخش خصوصی است. بر این باوریم که برای رسیدن به رشد هشت درصدی 
هیچ چاره ای جز نقش آفرینی بخش خصوصی نداریم. بخش خصوصی مایه افتخار 
کشــور است . توسعه نیروگاه های خورشــیدی را به اتکای بخش خصوصی دنبال 
کردیم. بخش خصوصی هم باید نشان دهد که شایستگی بیش از این را دارد. هدف 
رهبری از شعار امسال، سرمایه گذاری در بخش خصوصی است. ما به طور متوسط 
۱۵۰ میلیارد دلار در ســال به سرمایه گذاری برای رسیدن به رشد هشت درصدی 
نیاز داریم. تولید ما باید برای صادرات هم انجام شــود زیرا بازار خوبی در منطقه و 
فرصت بســیار طلایی برای صادرات داریم.وی در بخــش دیگری از اظهارات خود 
گفت: رابطه ما با کشورهای همسایه عالی است. امروز بهترین شرایط برای همکاری 
با کشــورهای همســایه و منطقه داریم.عارف در پایان گفت:  دولت دنبال کاهش 

بروکراسی است تا از این مسیر پویایی بخش اداری را افزایش دهیم.

مالکی: نظر ایران خویشتن داری 
هند و پاکستان برای حفظ امنیت 

منطقه است
رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران و پاکستان در دیدار با سفیر پاکستان در تهران 
گفت: نظر جمهوری اســلامی ایران این است که با خویشتن داری هند و پاکستان، 
این درگیری هر چه سریع تر به پایان رسد.به گزارش خبرگزاری مهر، محمد مدثر 
تیپو، ســفیر پاکستان در تهران امروز )یکشــنبه ۲۱ اردیبهشت ماه( با فداحسین 
مالکی رئیس گروه دوســتی پارلمانی جمهوری اســلامی ایران و پاکستان دیدار و 
گفتگو کرد.فداحســین مالکی در ابتدای این نشست با بیان اینکه روابط جمهوری 
اسلامی ایران با دولت و ملت پاکستان بسیار عمیق، دوستانه، قلبی و تاریخی است، 
گفت: ایران و پاکستان همیشه در کنار هم بوده اند و یقین داشته باشید کشور ایران 
مناقشات اخیر را که بین پاکستان و هند به وجود آمده است، دقیقاً رصد می کند.

وی از تدبیر و مدیریت ارتش پاکستان و عدم شتاب زدگی در تصمیمات این کشور 
در جریان درگیری اخیر با کشــور هند تقدیر و تشکر کرد و گفت: منطقه آبستن 
حوادث خطرناکی اســت و باید مراقب باشیم بیش از این به آشوب کشیده نشود.

رئیس گروه دوستی پارلمانی کشورمان در ادامه به آگاهی پاکستان و هند نسبت به 
مواضع جمهوری اسلامی ایران در قبال مناقشه دو کشور اشاره کرد و بیان داشت: 
نظر جمهوری اسلامی ایران این است با خویشتن داری طرفین، این درگیری هر چه 
ســریع تر به پایان رسد تا بتوانیم شاهد ثبات و امنیت پایدار در منطقه باشیم.عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، در پایان این دیدار 
به ۳۰۰ دانشــجوی ایرانی شاغل به تحصیل در لاهور پاکستان که عمدتاً از استان 
سیستان و بلوچستان هستند اشاره کرد و از نگرانی خانواده های این دانشجویان در 

مناقشه اخیر خبر داد.

قالیباف: نقش مردم را از مشارکت معنادار 
در تمام پدیده ها به حداقل رسانده ایم

رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: 
یکی از چالش های جدی این اســت که 
نقش مــردم را از مشــارکت معنادار در 
تمام پدیده ها که نیــاز داریم، به حداقل 
رســانده یا حذف کردیم حال اینکه تنها 
راه موفقیــت در هر پدیده ای مشــارکت 
مردم اســت.به گزارش ایسنا، محمدباقر 
قالیباف در اولین جشنواره توانمندسازی 
و کارآفرینــی علوی با شــعار »صدهزار 
لبخند، صدهزار امید« گفت: کار جوهره 
انسان هاست و حیات و هویت و زندگی 

انســان در گرو کار اســت ، آن هم تلاش و کار برای بخشــی از جامعه که مستحق خدمت 
هســتند و محروم و به روایتی مستضعف هستند و چه بسا بانی این استضعاف ما مسئولان 
هستیم.وی افزود: به کسی مستضعف می گوییم که توان بالقوه ای داشته ولی فرصت بالفعل 
کردن ندارد، در این بین کســانی با بی تدبیری و بدتصمیمی مانع کار شــده اند. آن هم در 
شرایطی که با دشمنی مواجه ایم که از هر وحوشی، وحشی تر است.قالیباف گفت: تسهیل 
گری شما یعنی ایجاد فرصت برای یک فرد که تحت عنوان توانمندسازی و اشتغال زایی یاد 
می شود. این افتخار بزرگی است و یکایک شما را مجاهد و  بهترین بندگان خدا می دانم که 
منزلت و عزت افراد را حفظ می کنید.رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: یکی از چالش 
های جدی این است که نقش مردم را از مشارکت معنادار در تمام پدیده ها که نیاز داریم، به 
حداقل رســانده یا حذف کردیم حال اینکه تنها راه موفقیت در هر پدیده ای مشارکت مردم 
است. نیازمند نهضت مردمی سازی در کشور هستیم وی ادامه داد: هر وقت کار را به سیستم 
دولتی سپردیم محکوم به شکستیم و آن سیستم دیر یا زود فاسد می شود ما نیازمند نهضت 
مردمی سازی در کشور هستیم.قالیباف در ادامه بیان کرد: اگر ایران قوی می خواهیم ریشه 
آن در خانواده ایران قوی اســت، اگر خانواده ایران قوی نداشــته باشیم ایران قوی نخواهیم 
داشــت.وی افزود: اکنون هم مشــکل ما پول نیست، مشکل ما اراده ها و تفکر و کار جمعی 
کردن است که یاد گرفتیم در خیلی جاها دو قطبی های متضاد درست کنیم.قالیباف گفت: 
در یک سطحی نیازمندیم که رویکردها را اصلاح کنیم؛ ما در مجلس  در حوزه قانون گذاری 
تلاش کردیم که به این ســمت حرکت کنیم. ۱۲ هزار و ۵۰۰ عنوان قانون را در یک ســال 
پیش رو به حدود ۳ هزار قانون می رســانیم؛ بخشــی از بروکراسی بی ربطی که مزاحم هر 
تحرکی اســت، در اینجا و تورم قانون گذاری است.بخش دیگر آن است که در قوانین مردم 
را دخیل کنیم.رئیس مجلس با اشاره به نامگذاری سال های قبل و تاکید بر توجه به تولید، 
گفت: در اردیبهشت سال ۱۴۰۳ قانون نظام تامین مالی برای تولید و پروژه ها را در مجلس 
تصویب کردیم و ابلاغ شــد، اما هنوز آیین نامه های اجرایی آن تدوین نشــده است. در این 
قانون متمرکز شــدیم که مردم و دارایی های آن ها و انفال چگونه در تولید آورده شود.وی 
افزود: به همان میزان به تسهیلات بانکی نگاه می کنیم چرا به صندوق امکانات بانک ها نگاه 
نکنیم که در آنجا  حجمی از دارایی های مردم حبس شده است. می توان با دادن انگیزه به 
مردم، ایــن دارایی ها را آزاد  کرد تا وارد عرصه اقتصاد و تولید کنند.وی ادامه داد: ما زمانی 
که این بستر را فراهم کنیم که مردم ما اینگونه به صحنه بیایند، می توانیم بر مشکلات فائق 
بیاییم. برنامه هفتم فرصت بسیار بزرگی برای این تحولات و اصلاح بانک ها، برای استفاده از 
سرمایه گذاری و امنیت برقرار کردن برای سرمایه گذاران  است.قالیباف بیان کرد: تاکیدم بر 
این است که در سطح برنامه ریزی باید چهار گام هوشمندسازی، شفاف سازی و مردمی سازی 
را پیش ببریم که خروجی آن کارآمدی و کارآمدسازی یک سیستم فشل است. اقدامات بنیاد 
علوی از دهه گذشته تا الان مدام هدفمندتر شده و باید بیش از این هدفمندتر شود.رئیس 
مجلس شــورای اســلامی اظهار کرد: تجربه همه نخبگانی که با هم کار می کردیم و تجربه 
هزاران نفر از کسانی که تسهیلگری کرده اند، باید مورد توجه ما قرار گیرد. ما آزمون و خطا 
کردیم و امروز دیگر حق نداریم این آزمون و خطا را ادامه دهیم؛ نه اینکه حق نداریم، فرصت 
هم نداریم.رئیس مجلس شــورای اسلامی اظهار کرد: ما نمی توانیم در ابعاد مادی و معنوی 
به محله و منزل و خانواده بی تفاوت باشــیم. مسجد و مدرسه و در نهایت فضای مجازی و 
ســکوها هم باید مورد توجه قرار گیرد. در همین نهضت مدرسه سازی یک مسئولیت جدی 
را بنیاد مستضعفان گرفته است.وی ادامه داد: در هر منطقه ای محله، منزل، مدرسه، مسجد 
و مجــازی باید در کنار هــم قرار گیرند. همه این ها با یکدیگر مــی توانند یک هم افزایی 
بزرگ ایجاد کنند. این کار برای ما تولید فرهنگ، ثروت، منزلت و قدرت و معرفت می کند. 
اگر می خواهیم کشــوری مستقل باشیم، باید مولد باشیمقالیباف بیان کرد: اگر می خواهیم 
کشــوری مستقل باشیم، باید مولد باشیم. وقتی می خواهیم مولد باشیم، باید قدرت، ثروت 
و معرفت و منزلت تولید کنیم. این چرخه ای که به آن اشــاره کردم، در روستا و شهر نمی 
شــود، بلکه در همه جا می شــود و هیچ فرقی با هم نمی کند؛ هرجا که روابط متقابل بین 
انسان و مکان هست، یعنی هر کجا انسانی مکانی انتخاب کرده و آنجا  زندگی می کند، این 
چرخه در آنجا مستتر است.رئیس مجلس افزود: تسهیل گری و بسترسازی بسیار مهم است. 
در همه این فعالیت ها باید مردم لحاظ شوند و مردم این کار را انجام دهند. شرکت هایی که 
می توانند شرکت - پروژه و شرکت های سهامی عام پروژه باشند و در بورس یا بیرون بورس 
بوده و مردم در آنجا دخیل باشند، شرکت هایی که افراد حق مدیریتی شان بر حق مالکیتی 
شان بچربد و سهم مدیریتی شــان ۷۰ یا ۸۰ درصد و سهم مالکیتی شان ۱۰ درصد باشد و 

نخبگان آنجا را مدیریت کنند.

رئیس جمهور با بیان این که باید فریادرس یکدیگر باشــیم، تصریح کرد: ما انســان ها که 
خــدا را عبادت می کنیم باید راهی را برویــم که از خدا طلب می کنیم؛ یعنی به فکر هر 
گرفتار، گرسنه و بیچاره ای باشیم.به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان عصر امروز در مراسم 

گرامیداشــت هفته هلال احمر با خواندن شعری از ســعدی و مولوی درباره لزوم به فکر 
دیگران بودن، اظهار کرد: انسان باید به فکر دیگران باشد. نمی توان به فکر رنج مردم نبود. 
باید فریادرس یکدیگر باشــیم. ما انسان ها که خدا را عبادت می کنیم باید راهی را برویم 

که از خدا طلب می کنیم یعنی به فکر هر گرفتار، گرسنه و بیچاره ای باشیم و نگاه نکنیم 
چه قومیت، نژاد و جنسیت و باوری دارد، بلکه به عنوان انسان وظیفه داریم به داد دیگران 
برسیم.وی ادامه داد: وقتی اتفاقی رخ می دهد، شما اعضای هلال احمر به نژاد و باور افراد 
حادثه دیده کاری ندارید، بلکه به او کمک می  کنید. ذات انســانیت اســت که شما را به 
خطر می کشــاند تا جانی را نجات دهید. این باور انسانی را با هیچ پولی نمی توان تغییر 
داد. این باور خیلی زیباســت که خیلی ها حاضرند دنیای خود را بدهند تا دنیای زیبایی 
برای دیگران بسازند.رئیس جمهور افزود: وحشتناک است که کشورهایی که ادعای تمدن 
و رشد و حقوق بشــر دارند با تسلیحات خود انسان های بی گناه را در زیر خروارها خاک 
مدفون کرده و دم از آزادی و حقوق بشــر و صلح و انســانیت می زنند. این فاجعه است. 
کسانی که با لباس های زیبا دم از انسانیت دم می  زنند در درون آنها چه جانوری زندگی 
می کند؟ چطور می شود که انسان بپذیرد که انسان های بی گناه را بمباران کند و اجازه 
ندهد به انســان ها  آب و غذا و دارو برسد؟ ســازمان ملل و سایر سازمان های بین المللی 
این مســائل را می بینند، ولی از جنایتکار دفاع می کنند.پزشکیان افزود: پشت تریبون از 
دموکراســی و صلح و امنیت صحبت می کنند، اما در میدان عمل از درنده ترین حیوانات 
هم درنده تر هســتند و کارهایی که می کنند را به دیگرن نسبت می دهند، اما مشخص 
اســت چه کسی به داد انسان ها می رسد و چه کسی انسان ها را  زیر بمب ها و موشک ها 
له می کند.وی در پایان گفت: شــما انسان هایی هســتید که براساس باورمان در دین و 
فرهنگ مــان به انســان های گرفتار بدون توجه به باور و اعتقــاد آنها کمک می کنید. ما 
وقتی کســی  درد دارد، احساس درد می کنیم. مرد را دردی اگر باشد خوش است/ درد 
بی دردی علاجش آتش است. کسی که از درد و رنج دیگران بی توجه است نمی توان نام 
او را انسان گذاشــت. انسان  واقعی شما هستید که به دیگران کمک می کنید. از تلاش 
شما تشکر می کنم. ما دست به دست هم می دهیم تا گرفتاری ها را از کشور و خاورمیانه 

و دنیا، با این نگاه از بین ببریم و فریادرس همه انسان های نیازمند باشیم.

معاون اجرایی و امور انتخابات شــورای نگهبان از بررسی طرحی برای برگزاری همزمان 
انتخابات مجلس شــورای اسلامی و ریاست جمهوری در سال ۱۴۰۷ خبر دادبه گزارش 
ایسنا، محمدحسن صادقی مقدم عضو حقوقدان و معاون اجرایی و امور انتخابات شورای 
نگهبان در آیین تکریم و معارفه رئیس جدید دفتر نظارت بر انتخابات استان کرمانشاه، 
فرارســیدن سالگرد شهادت آیت الله ســید ابراهیم رئیسی را گرامی داشت و بر ضرورت 
الگو قرار دادن منش و رفتار آن شهید توسط مسئولان تاکید کرد.وی همچنین با اشاره 
به تجربه دیگر کشورها در نظارت قانون اساسی اظهار کرد: بررسی های انجام شده نشان 
می دهد که بســیاری از کشورها نهاد مشابه شــورای نگهبان تحت عنوان دادگاه قانون 
اساسی دارند؛ در ایران نیز تجربه ای کوتاه در دوران مشروطیت داشتیم که پایدار نماند.

عضو حقوقدان و معاون اجرایی و امور انتخابات شــورای نگهبان جایگاه شورای نگهبان 
در قانون اساسی را بی بدیل خواند و گفت: در اصول متعددی از قانون اساسی به صورت 
مســتقیم و غیرمســتقیم از جمله اصول ۹۱ تا ۹۹ از این نهاد نام برده شــده و افتخار 
نظارت بر انتخابات و پاسداری از شرع مقدس وقانون اساسی بر عهده این شورا گذاشته 
شده اســت.صادقی مقدم با اشاره به تلاش های دشــمن برای تضعیف این نهاد کلیدی 

افزود: همه تلاش شــورای نگهبان حفظ استقلال رأی و صیانت از اسلامیت نظام است.
وی همچنین از بررسی طرحی برای برگزاری همزمان انتخابات مجلس شورای اسلامی 
و ریاســت جمهوری در ســال ۱۴۰۷ خبر داد و گفت: انتخابات میان دوره ای مجلس در 
پنج شــهر کشــور همراه با انتخابات شوراهای اســلامی در ۱۱ اردیبهشت سال آینده 
برگزار خواهد شد.این عضو حقوقدان شورای نگهبان همچنین اعلام کرد: در استان های 
آذربایجان شــرقی و خراســان جنوبی نیز انتخابات مجلس خبرگان رهبری سال آینده 
هم زمان با انتخابات شــوراهای اســلامی برگزار می شود.صادقی مقدم گفت: در راستای 
چابک ســازی دفاتر شــورای نگهبان تعداد این دفاتر از ۴۶۰ بــه ۲۰۳ دفتر به تعداد 
حوزه های انتخابیه کاهش پیدا کرد.وی در پایان با تأکید بر حفظ اســتقلال رأی و اتکا 
به قانون تصریح کرد: باید از آرای مردم و دســتاوردهای نظام به بهترین شــکل صیانت 
کنیم و افتخار می کنیم که در نظام جمهوری اسلامی تحت امر ولی امر مسلمین خدمت 
می کنیم.در این مراســم، ضمن تقدیر از خدمات حجت الاســلام محسن مفید، صدرالله 
بابلی به مدت ســه ســال به عنوان رئیس جدید دفتر نظارت و بازرسی انتخابات استان 

کرمانشاه منصوب شد.

ســخنگوی سپاه گفت: در راستای برگزاری مراسم بزرگداشت شهید جمهور و شهدای 
خدمت، آماده همکاری با ســایر دســتگاه های ذی ربط هســتیم و همه ظرفیت های 
خود را در این زمینه پای کار آورده ایم.به گزارش خبرگزاری مهر، ســردار علی محمد 
نائینی ســخنگو و معاون روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در نشست 
هماهنگی برنامه های ســتاد بزرگداشــت شهید جمهور و شــهدای خدمت که امروز 
)دوشنبه( با حضور مســئولان و نمایندگان دستگاه های مختلف در شورای هماهنگی 
تبلیغات اســلامی برگزار شــد، با اشــاره به انگیزه بالا در همه بخش های کشور برای 
برگزاری مراســم بزرگداشــت شهید رئیسی و شــهدای خدمت، اظهار داشت: سپاه و 
بســیج اقدامات لازم را در این زمینه شــروع کرده اند و جلســاتی هم با حضور سردار 
سلامی برگزار شده است.سردار نائینی ادامه داد: سپاه در راستای برگزاری این برنامه، 
همه ظرفیت های خود را پای کار آورده و انســجام لازم برای انجام یک کار قله ای در 
سراســر کشور شکل گرفته است.معاون روابط عمومی کل سپاه با اشاره به روند خوب 
تولیدات هنری، رسانه ای و تبلیغاتی در این زمینه گفت: همان طور که در جلسه سپاه 
و جلســه ای که با حضور معــاون اول رئیس جمهور برگزار شــد، تأکید کردیم، اولین 
ســالگرد اهمیت خاصی دارد و بنای کار را برای ســال های بعد مشخص می کند؛ لذا 
بایــد قله ای فکر کــرد.وی با تأکید بر لزوم همدلی و هم افزایــی برای برگزاری هرچه 
بهتر مراســم بزرگداشــت شــهدای خدمت، عنوان کرد: رهبر معظم انقلاب اسلامی 
»خســتگی ناپذیری« و »مردمی بودن« را از صفات برجسته شهید رئیسی برشمرده اند؛ 
لذا باید در تبیین ویژگی های اخلاقی شــهید جمهور بــه این موارد هم توجه خاصی 
داشته باشیم.ســردار نائینی خاطرنشان کرد: در راســتای برگزاری این مراسم، سپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی آماده همکاری با بنیاد شــهید و امور ایثارگران و ســایر 

دستگاه هاست.

ســفیر جمهوری اســلامی ایران در چین گفت: سیاســت های تعرفه ای یکجانبه می تواند منجر به واکنش های دومینووار گسترده شده و 
میلیون ها شــغل، کســب و کار و اقتصاد را در سراسر جهان تحت تأثیر قرار دهد.به گزارش خبرگزاری مهر، با توجه به برگزاری »نشست 
هم اندیشــی کشــورهای عضو بریکس در خصوص اعمال تعرفه های یکجانبه بر کالاهای سایر کشورها« توسط وزارت امور خارجه چین، 
مقاله ای توســط »محسن بختیار« سفیر جمهوری اسلامی ایران در چین با عنوان »اتحاد برای حفاظت از انصاف، عدالت و ثبات جهانی« 
در بخش بین الملل نســخه چینی نشریه معتبر خلق ) People( منتشر شد.در بخشی از این مقاله آمده است: مقاومت مردم شگفت انگیز 
ایران در برابر سیاســت فشــار حداکثری و حمایت کشورهای بریکس از ایران، به ما اهمیت متحد شدن برای حمایت از انصاف، عدالت و 
ثبات جهانی را یادآوری می کند. تحریم های اقتصادی یکجانبه قوانین بین المللی را نقض و عدالت را تضعیف می کنند. همه کشــورها باید قلدری را محکوم کنند و اقدامات 
عملی انجام دهند.همچنین در این مقاله تاکید شــد که سیاســت های تعرفه ای یکجانبه می تواند منجر به واکنش های دومینووار گســترده مانند اختلالات زنجیره تأمین و 
کاهش ســرمایه گذاری شــود و با توجه به ارتباط سیســتم جهانی جهانی، میلیون ها شــغل، کسب و کار و اقتصاد را در سراســر جهان تحت تأثیر قرار دهد. امروز، همکاری 
چندجانبه برای حل و فصل این فشــارهای اقتصادی و حفاظت از توســعه مشــترک همه کشورها، یک نیاز فوری اســت.در این مقاله همچنین به موضوعاتی همچون جنگ 
تعرفه ای ایالات متحده، آســیب آن به کشــورهای در حال توســعه به ویژه در جنوب جهانی و آثار سو در اقتصاد جهانی و همکاری بین کشورها، اشاره و پرداخته شده است.

وزیر امور خارجه کشورمان در پاسخ به تماس تلفنی وزیر خارجه مصر، با وی در خصوص تحولات 
منطقه و گفتگوهای غیرمستقیم هسته ای، تبادل نظر کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، سیدعباس 
عراقچی وزیر امور خارجه کشــورمان در پاسخ به تماس تلفنی بدر عبدالعاطی وزیر خارجه مصر، 
با ایشان در خصوص تحولات منطقه و گفتگوهای غیرمستقیم هسته ای، تبادل نظر کرد.عراقچی 
در این گفت وگو، توضیحاتی در خصوص دور چهارم گفتگوهای غیرمستقیم هسته ای با آمریکا در 
مسقط ارائه کرد. وزیر خارجه مصر نیز ضمن حمایت مجدد از گفتگوهای هسته ای، آخرین وضعیت 

تلاش های مصر و ســایر میانجی گران برای برقراری مجدد آتش بس در غزه را تشــریح کرد.در این گفتگو طرفین بر ضرورت توقف فوری حملات رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه و 
تجاوزات و اشغالگری رژیم در لبنان و سوریه تاکید کردند. همچنین بررسی آخرین وضعیت روابط و مناسبات دوجانبه، از دیگر محورهای این گفتگو بود.

تماس تلفنی وزیر خارجه مصر با بختیار: تعرفه های یکجانبه تهدیدی برای میلیون ها شغل است
عراقچی

عضو شورای نگهبان پاسخ داد

انتخابات های مجلس و ریاست جمهوری ۱۴۰۷ همزمان 
برگزار می شود؟

بسیج همه ظرفیت های سپاه برای بزرگداشت شهدای خدمت
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گزیده خبرگزیده خبر
فرزین: حذف چهار صفر از پول ملی در دستور کار است

افزایش ۴.۶ درصدی تورم در مشاغل خدماتی

رئیس کل بانک مرکزی گفت: حذف چهار صفر از پول ملی امســال در دســتور کار بانک 
مرکــزی قرار دارد.به گــزارش خبرنگار مهر، محمدرضا فرزیــن رئیس کل بانک مرکزی 
امروز در نشســت تحلیلی ارتقای حکمرانی پولی و بانکی و ســرمایه گذاری برای تولید و 
سیاست های بانک مرکزی گفت: مهمترین موضوعی که در سال جاری اهمیت دارد، بحث 
حکمرانی و قاعده بندی و قانون مداری اســت که باعث تقویت ثبات مالی و رشد می شود.

وی افزود: رشد تولید ناخالص ملی در چند سال اخیر تغییرات زیادی را تجربه کرده است 
و از سال ۹۸ به بعد، کشور از رشد منفی وارد رشد مثبت شد که در سال ۱۴۰۲ بالاترین 
رشــد با ۵.۳ درصد رشد در چند سال اخیر بود که در ۹ ماهه سال گذشته به ۳.۷ درصد 
رسید و برای آنکه سرانه درآمد بالا تجربه شود باید نمودار رشد بالا تحقق پیدا کند.رئیس 
کل بانک مرکزی ادامه داد: در چند ســال اخیر یکی از عوال رشد، رشد نقتی بوده که در 
سال ۱۴۰۲ به ۱۸.۸ درصد رسید اما در سال گذشته به شش درصد رسیده است؛ لذا باید 
در بخش نفت ســرمایه گذاری بالایی صورت گیرد تا رشد اقتصادی افزایش پیدا کند. در 
دیگر بخش ها رشد بخش خدمات سه درصد بوده که کاهش نرخ رشد صنعت یکی از عوال 

کاهش آن نیز بوده است؛ با این حال همچنان در نرخ رشد بالای سه درصد قرار داریم.
فرزیــن گفت: در بخش هزینه نیز چهار مؤلفــه از جمله هزینه مصرفی بخش خصوصی، 
هزینه مصرفی دولت، ســرمایه گذاری و در نهاد صادرات و واردات وجود دارد که در سال 
۱۴۰۱ نرخ رشــد تشکیل سرمایه در ماشین آلات رشد خوبی را تجربه کرد که تخصیص 
مناســب ارز برای واردات یکی از عوامل آن است.به گفته وی، در بخش ساختمان نیز در 
سال ۱۴۰۰ وضعیت مطلوب نبود اما در سال ۱۴۰۲ بهتر شد و باید سرمایه گذاری بهتری 

در این بخش صورت گیرد. با این حال، براساس آمارهای شاپرک در اسفند ماه رشد قدرت 
خرید مردم ۷.۶ درصد بوده که نشان دهنده رشد و قدرت خرید مناسب مردم بوده است. 
تورم چقدر شد؟ رئیس کل بانک مرکزی در ادامه اظهار کرد: از سال ۱۴۰۲ به بعد که با 
اوج نرخ های تورم روبرو بودیم، تورم نقطه به نقطه به ۶۲ درصد رسیده بود که طی هر ماه 
شروع به کاهش کرد؛ به طوری که در اسفند ۱۴۰۳ به نرخ ۳۹.۷ رسید که افزایش تورم 
نقطه به نقطه در ســال گذشته از آذرماه به علت افزایش قیمت ارز نیمایی بود و از همان 
زمان به بعد نرخ تورم نقطه به نقطه شروع به افزایش یافتن کرد. بنابراین ارز مرکز مبادله 
به ســرعت روی تورم کالا اثر گذاشت و در سال های اخیر تورم کالا به دلیل ثبات در نرخ 
ارز مرکز مبادله کمتر بود.وی اضافه کرد: از ســوی دیگر تورم بخش خدمات که به شدت 
تحت تأثیر موضوع اجاره و قیمت مسکن است، از زمانی که نرخ ارز نیما افزایش یافت و به 
مرکز مبادله منتقل شد اثر مشهودی در تورم کالا برجای گذاشت که همین موضوع باعث 
شد مجدداً بحث سیاست تثبیت و کنترل و ثبات ارز اعمال شود که خوشبختانه دولت از 

این موضوع حمایت کرد و امیدواریم بتوانیم در ماه های آینده نرخ تورم را کاهش دهیم.
فرزین تصریح کرد: شاخص تورم تولیدکننده در سال ۱۴۰۰ به حدود ۱۰۳ درصد رسید 
که با اجرای سیاســت تثبیت در سال ۱۴۰۳ کاهش چشمگیری یافت. همچنین صادرات 
در ســال گذشــته حدود ۸.۲ و واردات نیز ۱۵.۴ درصد افزایش یافت که مربوط به بخش 
غیر نفتی اســت که به تنهایی به کل حجم تجارت خارجی در ســال ۱۴۰۱ رسید. علاوه 
بر این برآورد، حســاب جاری تراز پرداخت های خارجی در ســال ۱۴۰۳ نشــان می دهد 
۱۴.۱ میلیارد مثبت است. رئیس کل بانک مرکزی افزود: از سوی دیگر حساب جاری در 

سال های اخیر همیشه مثبت بوده به طوری که صادرات کالا در سال گذشته ۱۱۶ میلیارد 
دلار مثبت بود که شــامل ۶۷ میلیارد دلار نفتی و ۴۹ میلیارد دلار غیر نفتی اســت و در 
مجموع تجارت خارجی کشور به ۲۰۰ میلیارد دلار می رسد که نشان می دهد اقتصاد کشور 
با وجود تحریم ها باز بوده است.افزایش اوراق بدهی دولت وی در ادامه اظهار کرد: سیاست 
پولی بانک مرکزی هدایت اعتبار برای حمایت مالی از تولید و خانوار اســت. تحولات نرخ 
رشد نقدینگی نشان می دهد که سال قبل یکی از پر تلاطم ترین دوره های اقتصادی کشور 
بود که باعث شــد رشــد نقدینگی از محدوده هدف بالاتر رود و در پایان سال گذشته به 
۲۹.۱ درصد رســید. علاوه بر آن در سال گذشــته اوراق بدهی دولت افزایش زیادی پیدا 
کرد، آزادســازی سپرده قانونی ۵۰ همتی برای کمک به کاهش صف دریافت وام ازدواج، 
افزایش ذخایر طلای بانک مرکزی باعث شــد به رشــد نقدینگی دامن بزند.فرزین افزود: 
همچنین سال گذشــته بانک ها ۳۱۸ همت اوراق خریداری کردند که میزان خرید سایر 
بخش از اوراق مالی اسلامی تنها ۱۳۱ همت بود که در مجموع به ۴۵۰ همت رسید. رئیس 
کل بانک مرکزی ادامه داد: طبق آمار بانک ها در سال گذشته ۶۷ درصد از اوراق دولت را 
خریداری کردند که مانده اوراق دولت نزد بانک ها به ۵.۱ درصد افزایش پیدا کرد چه است 
و ســهم تأمین مالی شبکه بانکی در سال گذشته ۸۹.۶ درصد است که نشان می دهد بار 
اصلی تأمین مالی بر دوش نظام بانکی است.حذف چهار صفر از پول ملی رئیس کل بانک 
مرکزی گفت: یکی از کارهای مهم در سال جاری موضوع حذف صفر از واحد پول کشور 
اســت. ما حذف صفر را دنبال می کنیم و بســیاری از کشورها حذف صفر را انجام داده اند 
و ما می توانیم آرایش جدید از ریال را ایجاد کنیم که این امر اگر در زمان مناســبی انجام 
شــود، محقق خواهد شد.وی اضافه کرد: ســال گذشته ۴۶ درصد از تسهیلات بانک ها به 
بنگاه های تولیدی اختصاص یافته است و در سال جاری برنامه هایی از جمله تداوم سیاست 
کنترل مقداری، اصلاح نظام پولی با حذف چهار صفر، ابزارهای نوین سیاست پولی، توسعه 
ابزارهای تأمین مالی جدید و تعیین تکلیف قانون جهش مسکن زا در بانک مرکزی دنبال 
می کنیم. فرزین افزود: بانک مرکزی وظایفی را در زمینه ی عدالت اجتماعی بر عهده دارد 
و بانک مرکزی به این موضوع و عادلانه شدن توزیع منطقه ای منابع مالی ورود کرده است. 
برای مثال در استان بوشهر نسبت تسهیلات با احتساب دفاتر مرکزی ۱۸۴ درصد است که 
بدون احتساب آن ۷۹ درصد است و در تلاش هستیم که توزیع تسهیلات عادلانه تر شود.

رئیس کل بانک مرکزی اضافه کرد: امروز ما نیازمند اســتراتژی صنعتی و برنامه آمایش 
ســرزمینی هستیم و تأمین مالی در حکم لباس اســتراتژی صنعتی کشور است و شبکه 
بانکی باید اختیارات لازم را به شعبات منطقه ای برای اعطای تسهیلات ایجاد کند و باید در 
استان های محروم حضور شبکه بانکی تقویت شود و متأسفانه حضور بانک های خصوصی 
در استان ها به مراتب کمتر است.در تلاشیم کفایت سرمایه نظام بانکی به ۱۶ بانک برسد

وی گفت: وقتی تکانه ها غیر منتظره اســت، ســرمایه و ذخیره مهم اســت؛ به طوری که 
سرمایه برای ریسک های موجود و ذخیره برای ریسک های غیر قابل پیش بینی است و ما 
در تلاشیم سرمایه شــبکه بانکی در پایان سال جاری به ۱۳۵۰ همت برسد و برای سال 
جاری برنامه ریزی شــده تا کفایت سرمایه نظام بانکی به ۱۶ بانک برسد که اگر دو بانک 
از این موضوع خارج شود، کفایت سرمایه شبکه بانکی کشور به بالای شش درصد خواهد 
رســید. فرزین اظهار کرد: همچنین بانک ها باید در چارچوب جدید طبقه بندی شوند که 
شــامل شش بخش تخصصی، تجاری، قرض الحسنه، توسعه ای، جامع و صندوق ها است و 

هر بانکی باید در طبقه بندی جدید خود جای بگیرد.

براســاس اعلام مرکز آمــار، در فروردین 
امســال نســبت به ماه قبــل، میانگین 
ارائه دهندگان  قیمــت دریافتی توســط 
خدمات بــه ازای تولید خدماتشــان در 
کشور ۴.۶ درصد افزایش دارد.به گزارش 
ایســنا، در فروردین امســال، شــاخص 
خدمات  بخش  های  تولیدکننــده  قیمت 
۱۴۵۵.۶ اعلام شــده که نســبت به ماه 
قبل )تــورم ماهانه( ۴.۶ درصد، نســبت 
به ماه مشــابه ســال قبل )تورم نقطه به 
نقطــه( ۴۰.۵ درصد و در ۱۲ ماه منتهی 
به ماه جاری نســبت به دوره مشابه سال 
قبــل )تورم ســالانه( ۲۵ درصد افزایش 
داشته اســتتورم ماهانه       در فروردین 
۱۴۰۴، درصد تغییرات شــاخص قیمت 
نســبت  خدمات  بخش  های  تولیدکننده 

به ماه قبل )تورم ماهانه( ۴.۶ درصد اســت. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توســط 
ارائه دهندگان خدمات به ازای تولید خدماتشــان در داخل کشــور، در فروردین ۱۴۰۴ 
نســبت به ماه قبل، ۴.۶ درصد افزایش دارد. در این ماه بیش ــترین تورم ماهانه با ۱۳.۱ 
درصد مربوط به گروه "فعالیت های بیمه" و کم ترین تورم ماهانه با صفر درصد مربوط به 
گروه  آب رسانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت های تصفیه است.تورم نقطه به نقطه 
در فروردین امسال، درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش  های خدمات نسبت 

به ماه مشــابه سال قبل )تورم نقطه 
بــه نقطه( ۴۰.۵ درصد اعلام شــده 
در واقــع میانگین قیمــت دریافتی 
ارائه دهنــدگان خدمات به  توســط 
ازای تولیــد خدماتشــان در داخل 
نسبت  فروردین ۱۴۰۴  در  کشــور، 
به ماه مشابه سال قبل، ۴۰.۵ درصد 
افزایش دارد. در این ماه بیشــترین 
تورم نقطه به نقطــه با ۵۵.۲ درصد 
مربوط به گروه فعالیت های اداری و 
خدمات پشــتیبانی و کم ترین تورم 
نقطه به نقطه با ۲۳.۵ درصد مربوط 
به گروه اطلاعات و ارتباطات اســت. 
تورم سالانه بررسی داده ها حاکی از 
آن است که در ماه گفته شده درصد 
تولیدکننده  قیمت  تغییرات شاخص 
بخش  های خدمات در ۱۲ ماه منتهی به فروردین ۱۴۰۴ نسبت به مدت مشابه سال قبل 
۲۵درصد است. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط ارائه دهندگان خدمات به ازای 
تولید خدماتشــان در داخل کشور، در ۱۲ ماه منتهی به فروردین ۱۴۰۴ نسبت به مدت 
مشابه سال قبل ۲۵ درصد افزایش دارد. در این ماه بیش ترین تورم سالانه با ۴۵.۱ درصد 
مربوط به گروه آب رسانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت های تصفیه و کم ترین تورم 

سالانه با ۱۳.۴ درصد مربوط به گروه اطلاعات و ارتباطات است.

معاون دادســتان کل کشور گفت: دســتگاه قضایی و دادستانی کل کشور آمادگی کامل 
برای همکاری با وزارت نیرو به منظور ارتقای وضعیت صنعت برق و بهبود خدمت رســانی 
به مردم را دارد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت نیرو، وحید میرحسینی معاون 
دادستان کل کشور در جریان بازدید از شرکت مدیریت شبکه برق ایران و جلسه مشترک 
نمایندگان دادســتانی کل کشور با »عباس علی آبادی« وزیر نیرو و مدیران ارشد صنعت 
برق گفــت: تلاش های صادقانه و قابل توجهی در صنعت برق برای تأمین حداکثری نیاز 
برق کشــور در جریان است که جای قدردانی دارد.وی افزود: دستگاه قضائی و دادستانی 
کل کشــور آمادگی کامل برای همکاری با وزارت نیــرو به منظور ارتقای وضعیت صنعت 
برق و بهبود خدمت رســانی به مــردم را دارد. اجرای دقیق قوانین می تواند بســیاری از 
چالش های این حوزه را کاهش دهد و همه بخش ها باید در اجرای مسئولیت های قانونی 
خود نســبت به تأمین پایدار این کالای حیاتی اهتمام داشته باشند.میرحسینی با تأکید 
بر نقش حیاتی برق در زندگی روزمره مردم تصریح کرد: ضروری است تعامل وزارت نیرو 
با مردم، به ویژه در حوزه اطلاع رســانی و آگاهی بخشــی تقویت شود.معاون دادستان کل 
کشــور ادامه داد: عدالت در توزیع برق، اعمال عادلانه محدودیت ها و اطلاع رسانی دقیق 
درباره زمان خاموشــی ها باید محور کار قرار گیرد.میرحسینی در همین رابطه با تأکید بر 
ضرورت اطلاع رســانی دقیق در خصوص زمان اعمال محدودیت های برقی افزود: آگاهی 
بخشی و اطلاع رسانی دقیق در خصوص مدیریت مصرف به ویژه در شبکه های اجتماعی 
از جمله موضوعات مهمی اســت که باید مورد توجه همکاران صنعت برق باشــد.وی با 

اشاره به موضوعات مشترک وزارت نیرو و دستگاه قضا گفت: مقابله با انشعابات غیرمجاز و 
کشف ماینرهای غیرقانونی از اولویت های مشترک ماست و دادستانی نهایت تلاش خود را 
برای مقابله با استخراج غیرقانونی رمز ارز به کار خواهد گرفت.معاون دادستان کل کشور 
در پایان تصریح کرد: تشــکیل یک کارگروه مشــترک میان وزارت نیرو و دادستانی کل 
کشور و برگزاری جلسات منظم برای مقابله با این تخلفات می تواند اثربخشی بیشتری در 

برخورد با جرایم حوزه برق ایجاد کند.

به منظور توسعه تجارت و ترانزیت

ایران و قطر کریدور سبز گمرکی 
راه اندازی می کنند

گمرکات ایران و قطر با هدف تسهیل و توسعه 
تجارت و ترانزیت میان دو کشور کریدور سبز 
گمرکی راه اندازی می کنند.به گزارش ایسنا، 
این موضوع شــب گذشته با امضای پروتکل 
همکاری های گمرکی بین رؤسای گمرکات 
ایــران و قطــر فی مابین احمدبــن عبدالله 
الجمال - رئیس کل شورای عمومی گمرک 
قطر - و فرود عســگری - رئیس کل گمرک 
ایران - اجرایی می شود.بنابراین گزارش، این 
نخستین بار است که پروتکل همکاری های 
گمرکی دو کشور در این سطح به امضا می رسد. کشور قطر برنامه ریزی کرده است تا سهم خود 
را همچون امارات متحده عربی از تجارت خارجی و ترانزیت ایران افزایش دهد.مذاکره دو جانبه 
رؤســای کل گمرکات دو کشــور با هدف توسعه و گســترش روابط گمرکی و اجرای چارچوب 
اســتانداردهای امنیت و تسهیل تجارت سازمان جهانی گمرک، ارائه تسهیلات به تجار در تهران 
برگزار و در موارد مهمی میان دو طرف توافق حاصل شد.تسهیل فرآیندهای تجاری و تسریع در 
انجام تشریفات گمرکی برای کالاهای صادراتی و وارداتی و هماهنگی در بکارگیری استانداردهای 
گمرکی و حذف مقررات زائد و نیز ایجاد مسیر سبز گمرکی برای کالاهای تجاری فعالان اقتصادی 
مجاز از جمله بندهای مهم این توافق اســت.همچنین ارتقای ســطح امنیت تجارت و اثربخشی 
نقش تســهیل گری تبادل داده های گمرکی به ویژه در خصوص کالاهای خاص، مبارزه با قاچاق 
 )X-Ray( کالا و بکارگیری فناوری های نوین مانند سامانه های هوشمند و دستگاه های ایکس ری
برای ردیابی و نظارت بر وســایل حامل کالا، تبادل الکترونیکی اطلاعات گمرکی کالاها و وسائل 
نقلیه )اعم از تجاری و شــخصی(، تسهیل و تسریع در انجام تشریفات گمرکی ترخیص کالاهای 
صادراتی ایران، وارده در بندر الرویس قطر، انجام بازدیدهای دوره ای مشترک از گمرکات استان 
بوشهر ایران و گمرکات مناطق شمالی قطر و برگزاری نشست های هم اندیشی ادواری بین مدیران 
گمرکات اجرائی دو طرف، مقابله با تخلفات تجاری و جلوگیری از نقض قوانین گمرکی، تقویت 
همکاری های گمرکی و اجرای برنامه های آموزشی متقابل برای کارکنان گمرک دو کشور، تبادل 
تجربیات موفق در حوزه مدیریت گمرکی و همکاری در اجرای چارچوب  استانداردهای امنیت و 
تسهیل تجارت سازمان جهانی گمرک و امضای تفاهم نامه آموزشی بین گمرکات دو کشور از دیگر 

مواردی است که فی مابین رؤسای گمرکات ایران و قطر توافق حاصل شد.

راه نجات مسکن از دل واگذاری زمین 
می گذرد

یک کارشناس مسکن گفت: حتی با وجود هزینه های آماده سازی، واگذاری زمین همچنان از 
نظر اقتصادی توجیه پذیر اســت و ارزش نهایی زمین همچنان سودآور خواهد بود.به گزارش 
خبرنگار مهر نهضت ملی مســکن اگرچه با هدف خانه دار کردن میلیون ها ایرانی آغاز شد، اما 
در مســیر اجرا با موانعی جدی روبه رو شده است؛ از کم کاری بانک ها گرفته است تا واگذاری 
زمین در مناطق نامناسب. فرشــید ایلاتی، کارشناس مسکن، با بررسی این چالش ها هشدار 
می دهد: »تا زمانی که زمین های باکیفیت و نزدیک به شــهرها واگذار نشود، نمی توان انتظار 
داشــت که قیمت مسکن کنترل یا ساخت وساز گسترده محقق شود.« او بر این باور است که 
احیای این طرح تنها با اصلاح فرآیند واگذاری زمین، آماده ســازی زیرســاخت ها و مشارکت 
توسعه گران بزرگ امکان پذیر است.تأثیر عرضه زمین بر بازار مسکن فرشید ایلاتی در خصوص 
تأثیر عرضه زمین بر بازار مســکن گفت: »بازار مســکن ایران از دو بخش دولتی و خصوصی 
تشــکیل شده است. بخش خصوصی شــامل معاملات روزمره میان خریداران، فروشندگان و 
مالکان اســت، در حالی که بخش دولتی با عرضه زمین های دولتی وارد این چرخه می شــود. 
اگــر زمین های دولتی در مجاورت یــا در دل بازار موجود عرضه شــوند، می توانند به صورت 
زنجیره ای تقاضا و قیمت زمین و مسکن را کاهش دهند.او با تشبیه این فرایند به یک الگوی 
هندســی توضیح داد: »واگذاری زمین هایی در داخل یا نزدیک محدوده های شــهری، که به 
شهرها چسبیده باشند، می تواند تأثیر مســتقیمی بر کنترل قیمت ها داشته باشد. در مقابل، 
اگر زمین ها در مناطقی دورافتاده یا با موانع طبیعی مانند تپه ها واگذار شوند، اثرگذاری آن ها 
بــر بازار اصلی مســکن ناچیز خواهد بود. با توجه به پیام تاریخــی حضرت امام خمینی )ره( 
درباره واگذاری زمین های مرغوب و قابل ســکونت، انتخــاب زمین های باکیفیت برای تحقق 
اهداف کاهش قیمت و پاســخ به نیاز مســکن ضروری اســت. زمین هایی با موانع طبیعی یا 
هزینه های بالای آماده ســازی، نمی توانند به طور مؤثر به این هدف کمک کنند.«آماده ســازی 
زمین؛ گامی حیاتی پیش از واگذاری ایلاتی نبود زیرساخت های لازم را یکی از مهم ترین موانع 
در مسیر واگذاری مؤثر زمین، دانست و گفت: »آماده سازی زمین شامل تسطیح، خیابان کشی، 
قطعه بنــدی و تأمین زیرســاخت هایی مانند آب، برق، گاز و اینترنت اســت که بدون آن ها، 
واگذاری زمین تأثیر چندانی بر بازار نخواهد داشــت. اگر مردم خودشان بخواهند این فرایند 
را انجام دهند، با هزینه های هنگفتی مواجه می شوند که عملًا غیرممکن است. حتی با وجود 
هزینه های آماده ســازی، واگذاری زمین همچنان از نظر اقتصادی توجیه پذیر است. به عنوان 
مثال، اگر دولت ۲۰۰ متر زمین واگذار کند و فرد ۲۰۰ میلیون تومان برای آماده سازی هزینه 
کند، ارزش نهایی زمین همچنان برای او سودآور خواهد بود.«او ادامه داد: »به جای واگذاری 
قطعات کوچک به افراد، زمین های بزرگ به توســعه گران ســپرده شود تا با نظارت دولت و با 
هزینه خودشان، این زمین ها را به صورت شهرک های مسکونی یا مجتمع هایی با تمام خدمات 
لازم آماده کنند. چنین شهرک هایی، حتی اگر از شهرها فاصله داشته باشند، به دلیل طراحی 
مناســب و وجود زیرســاخت ها می توانند ارزش بالایی داشته باشــند و حتی بر بازار زمین و 
مســکن در مناطق شهری تأثیر بگذارند. این نوع واگذاری، فراتر از تخصیص یک قطعه زمین 
ســاده، به معنای ایجاد مناطقی با قابلیت سکونت و توسعه در آینده نزدیک است که می تواند 
به طور کلی قیمت ها را در بازار مسکن تعدیل کند.«ناکامی های طرح های مسکن دولتی ایلاتی 
در ادامه به بررســی عملکرد طرح های مســکن دولتی، به ویژه نهضت ملی مسکن، پرداخت و 
گفت: »این طرح با هدف ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی آغاز شد، اما تاکنون تنها 
حدود ۳۴ هزار واحد تحویل شــده است. در یک ســال و نیم ابتدایی دولت سیزدهم، موانع 
زیادی در مســیر الحاق و واگذاری زمین ایجاد شــد که اجرای طرح را متوقف کرد. علاوه بر 
این، سیســتم بانکی نیز همکاری لازم را نداشته است. از مجموع ۱,۴۰۰ هزار میلیارد تومان 
تســهیلات موردنیاز برای نهضت ملی مسکن، کمتر از ۴۰۰ هزار میلیارد تومان، یعنی حدود 
۲۷.۸ درصد، پرداخت شــده است. از این میزان، حدود ۲۰ درصد توسط بانک مسکن و تنها 
۷ تا ۸ درصد توســط سایر بانک ها تأمین شده اســت.«وی افزود: »فرایند آماده سازی زمین 
زمان بر اســت. معمولاً یک تا یک و نیم ســال طول می کشد و شامل مراحل تخصیص زمین، 
تغییر کاربری، تسطیح و تأمین زیرساخت هاست. در سال آخر دولت سیزدهم، پروژه ها شتاب 
بیشــتری گرفتند، اما حادثه ســقوط بالگرد رئیس جمهور و شهادت وی، همراه با کم تحرکی 
شــورای عالی مســکن در دولت چهاردهم، که در ۹ ماه تنها دو بار تشکیل جلسه داده است، 
باعث کاهش ســرعت اجرای طرح ها شــد. مدیریت پروژه ای با این ابعــاد، نیازمند هماهنگی 
مســتمر دستگاه ها و تشــکیل منظم جلسات شورای عالی مسکن اســت.« راهکارهایی برای 
تســریع اجرای طرح هاایلاتی برای بهبود روند اجرای طرح های مســکن دولتی، پیشنهاد داد: 
»باید واگذاری زمین های مرغوب و نزدیک به شهرها در اولویت قرار گیرد. دستگاه های داخلی 
وزارت راه و شهرسازی، از جمله سازمان ملی زمین و مسکن و معاونت معماری و شهرسازی، 

باید هماهنگی بیشتری داشته باشند تا موانع اجرایی برطرف شود.

ثبت نام ۸۳ هزار سهامدار در سجام 
در یک ماه

شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه اعلام کرد: ثبت نام سهامداران 
در اولین ماه ســال جاری در سامانه ســجام از ۸۳ هزار نفر عبور کرد.به گزارش ایسنا، 
اطلاعات سامانه جامع اطلاعات مشتریان نشان می دهد که از آغاز ثبت نام و احراز هویت 
سهامداران تا پایان فروردین ماه سال ۱۴۰۴ تعداد ۴۷ میلیون و ۲۶۶ هزار و ۷۴۳ ثبت 
نام و ۳۹ میلیون و ۸۷۷ هزار و ۳۳۷ احراز هویت در سامانه سجام توسط سپرده گذاری 
مرکزی انجام شده است.بر اساس اطلاعات منتشر شده، در اولین ماه بهار امسال، تعداد 
۸۳ هزار و ۶۴۸ ســهامدار در سامانه »سجام« ثبت نام و تعداد ۶۶ هزار و ۴۷۵ سهامدار 
نیز در این ســامانه احراز هویت شــده اند.۱۰ استان پیشــتاز ثبت نام  همچنین، تعداد 
نفرات ثبت نام شــده در ســامانه »ســجام« در فروردین ماه سال ۱۴۰۴ به تفکیک هر 
اســتان حاکی از آن است که ۱۰ استان تهران با ۱۹ هزار و ۴۰۸ نفر، خراسان رضوی با 
۵۹۹۲ نفر، اصفهان با ۵۴۶۳ نفر، خوزستان با ۴۵۲۷ نفر، آذربایجان شرقی با ۳۹۲۲ نفر، 
فــارس با ۳۴۹۰ نفر، البرز با ۲۹۹۴ نفر، آذربایجان غربی با ۲۹۸۴ نفر، مازنداران ۲۹۲۵ 
نفر و گیلان با ۲۲۰۴ مورد« در صدر بیشــترین ثبت نام شده ها در کل ایران قرار دارند. 
۱۰ اســتان با کمترین ثبت ناماز سویی دیگر، بر اســاس آمارهای منتشر شده از سوی 
ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه در دوره زمانی فوق، ۱۰ استان ایلام 
با ۲۹۲ مورد، خراســان جنوبی با ۵۸۵ مورد، ســمنان ۶۹۵ مورد، چهارمحال بختیاری 
۷۲۰ مورد، کهگیلویه و بویراحمد با ۷۳۹ مورد، زنجان با ۷۷۷، خراسان شمالی با ۷۸۳،  
بوشهر با ۸۴۷،  اردبیل با ۹۵۸، قزوین با ۱۰۳۷ مورد در انتهای لیست کمترین ثبت نام 
شده ها در سامانه »سجام« در بین سایر استان ها قرار دارند.سامانه سجام چیست؟ ولازم 
به ذکر اســت، »سجام« یک سامانه زیر ساختی برای شناسایی مشتریان جهت ورود به 
باشگاه بزرگ بازار سرمایه ایران اســت که تمام فعالان این بازار اعم از »سرمایه گذاران، 
مشــتریان و مدیران نهادها« در این سامانه، فقط یک بار برای همیشه اطلاعات خود را 
در آن ثبــت خواهند کرد و پس از احراز هویت حضوری و غیر حضوری قادر به دریافت 
خدمات مبتنی بر داده های تایید شــده خواهند بود.بر اساس این گزارش، از طریق این 
سامانه اطلاعات هویتی، شماره حساب، شماره موبایل، آدرس الکترونیکی و اقامت دایمی 
فرد ثبت می شــود و از آن به بعد هیچ نهاد مالی نیــازی به دریافت مجدد اطلاعات آن 
ســهامدار را ندارد.سهامداران می توانند با مراجعه به سایت www.Sejam.ir ثبت نام و 
احراز هویت »سجام« را به صورت الکترونیکی انجام دهند.مزایای سجامی شدن وگفتنی 
است؛ »دریافت کد معاملاتی برای ورود به بازار سرمایه، دریافت سودهای جاری، سنواتی 
و سود سهام عدالت، امکان ورود به درگاه ذینفعان بازار سرمایه و استفاده از خدمات آن 
شــامل میز خدمت الکترونیک، مشاهده و گزارش دارایی، دریافت گواهی سهام، لیست 
مجامع و برگزاری مجامع به صورت الکترونیک، گزارش سودهای پرداخت شده، تاریخچه 
سود ســهام عدالت و گزارش حق تقدم استقاده نشده« از جمله مزایای ویژه ثبت نام و 

احراز هویت در سامانه »سجام« به شمار می رود.

حجم آب موجود مخازن اکنون ۲۷ میلیارد و ۲۶۰ میلیون مترمکعب ثبت شده که این عدد نسبت به سال قبل که عددی معادل ۳۳ میلیارد و 
۹۲۰ میلیون مترمکعب بوده که نشان دهنده کاهش ۲۰ درصدی است.به گزارش خبرنگار مهر، از ابتدای سال آبی )مهر ماه( تا ۲۰ اردیبهشت 
ماه میزان ورودی مخازن کل معادل ۱۹ میلیارد و ۸۰ میلیون مترمکعب بوده که در مقایسه با مدت زمان مشابه سال گذشته این عدد به ۳۱ 
میلیارد و ۳۸۰ میلیون مترمکعب رسید که نشان دهنده کاهش ۳۹ درصدی ورودی سدها است.خروجی سدها با ۱۶ میلیارد و ۳۴۰ میلیون 
متر مکعب نسبت به سال گذشته کاهش ۱۶ درصدی را نشان می دهد زیرا در مدت زمان مشابه خروجی سدها به ۱۹ میلیارد و ۵۷۰ میلیون 
مترمکعب می رسید.حجم آب موجود مخازن اکنون ۲۷ میلیارد و ۲۶۰ میلیون مترمکعب ثبت شده که این عدد نسبت به سال قبل که عددی معادل ۳۳ میلیارد و ۹۲۰ میلیون مترمکعب 
بوده که نشــان دهنده کاهش ۲۰ درصدی اســت. همچنین حجم پرشدگی سدهای کشور ۵۲ درصد و ۴۸ درصد مخازن سدها خالی است. همچنین ارتفاع کل ریزش های جوی کشور 
معادل ۱۳۹.۹ میلیمتر بوده اســت این مقدار بارندگی نســبت به میانگین دوره های مشابه درازمدت )۲۲۴ میلیمتر( ۳۸ درصد کاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته )۲۲۴.۵ 

میلیمتر( ۳۸ درصد کاهش را نشان می دهد.

تولید فولاد ایران در ماه نخست سال جاری ۴.۶ درصد افزایش یافت.به گزارش خبرگزاری مهر، انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران، آمار تولید فولاد میانی کشور در فروردین ماه سال ۱۴۰۴ را منتشر کرد؛ آماری که نشان دهنده رشد ۴.۶ 
درصدی تولید طی این مدت است. در این مدت تولید فولاد میانی به سه میلیون و ۳۱۲ هزار تن رسید که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشد نشان می دهد.بر این اساس، تولید بیلت و بلوم با رشد ۲.۷ درصدی به یک میلیون و ۹۶۹ هزار 
تن و تولید اسلب با رشد ۷.۶ درصدی به یک میلیون و ۳۴۳ هزار تن رسید.محدودیت های برق، امسال از ۱۶ فروردین بر 
فولادسازان تحمیل شد که اگر اینچنین نمی شد، شاهد رشد بیشتری در تولید فروردین ماه بودیم.کاهش تولید ورق گرم 

و سرد، اهمیت و فوریت مدیریت واردات ورق های فولادی به کشور را مضاعف کرده است.

کاهش ۲۰ درصدی مخازن سدها نسبت به سال 
گذشته

افزایش ۴.۶ درصدی تولید فولاد 
ایران

دادستانی برای مقابله با استخراج غیرقانونی رمزارز تلاش می کند
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معاون علمی رییس جمهور گفت: بــه حداقل پنج هزار میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری در حوزه هوش مصنوعی در کشــور نیاز 
داریــم که امیدواریم این عدد در جداول بودجه ای ذکر شــود.به 
گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، در نخستین نشست هم اندیشی 
فعالان حوزه هوش مصنوعی با هدف ریل گذاری و سیاست گذاری 
»شــورای راهبری هوش مصنوعی« که با حضور روح الله دهقانی 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور، معاون 
سیاستگذاری و توسعه معاونت علمی و دبیر ستاد توسعه اقتصاد 
دیجیتال معاونت علمــی و جمعی از متخصصان و فعالان هوش 
مصنوعی و اقتصاد دیجیتال برگزار شد، پیشنهادها و برنامه ها برای 
فعالیت این شــورا و مرکز ملی هوش مصنوعی مطرح شد.معاون 
علمی رئیس جمهور طی ســخنانی در این نشســت تاکید کرد: 
اهمیــت فناوری هوش مصنوعی و ضــرورت توجه به این حوزه، 
مورد تاکید حاکمیت و مردم قرار گرفته است. پیرو تأکیدات ویژه 
رییس جمهور بر توســعه این فناوری بــرای همگام بودن و حتی 
تاثیرگذار بودن در تولیدات علمی و فناورانه، ایجاد شورای راهبری 
ملی هوش مصنوعی و مرکز ملی هوش مصنوعی در دســتور کار 
قرار گرفت و ترکیب اعضای این شــورا اعلام شــد و مقدمات راه 
اندازی مرکز ملی هوش مصنوعی فراهم شــده است.دهقانی بیان 
کرد: این شورا قرار اســت محلی برای آغاز و راهبری برنامه های 
بزرگ و راهبردی در حوزه هوش مصنوعی باشــد نه یک شورای 
صرفا سیاســتگذاری. مرکز ملی هوش مصنوعی نیز قرار اســت 
مرکزی برای توسعه زیرساخت های سخت افزاری و نرم افزاری، داده 
و ذخیره سازی در حوزه هوش مصنوعی باشد به طوری که دولت 
تصدی گری نکند و مردم، توســعه دهنــده ابزارها و فناوری های 
هوش مصنوعی باشــند.وی افــزود: در این نشســت ۱۲ نفر از 
متخصصان و استادان مطرح دانشگاه و فعالان فناوری و صنعتی 
حوزه هوش مصنوعی گردهم آمدند تا پایه گذاری و شــکل گیری 
شــورای راهبری هوش مصنوعی به درستی انجام شود. اگر قرار 
اســت کاری انجام دهیم که در کوتاه زمــان به خروجی مطلوب 
برســد، باید از دیدگاه ها و تجربیات متخصصان و صاحبان تجربه 
این عرصه بهره ببریم.به گفته معاون علمی رئیس جمهور، فناوری 
هــوش مصنوعی مانند دیگر فناوری ها، دامنه موج طولانی مدتی 
ندارد و مانند سایر فناوری ها که میانگین ۲۰ سال طول می کشید 
تا توســعه پیدا کنند و کشورها چنین فرصتی داشتند تا خود را 
هم گام کنند، نیســت و کشورها فرصت بسیار کم تری - حداکثر 
۱۰ سال - در اختیار دارند تا خود را با فرآیند توسعه این فناوری 
همراه کنند. دنیا در آینده دارای دو دسته کشورهای دارنده هوش 
مصنوعی و کشورهای فاقد این فناوری خواهد بود.دهقانی با بیان 
این که تلاش می شود در برنامه و بودجه سال آینده، عدد خوبی به 
توسعه هوش مصنوعی برای بهره مندی هرچه بیش تر مردم از این 
فناوری تصویب شود، ادامه داد: در زیرساخت ها، مانند دیتاسنترها، 
مزارع پردازش گرافیکی یا اصطلاحا GPU Farm، ذخیره ســازها، 
پردازشــگرهای ابری و ... برنامه ریزی شده تا حمایت های خوبی 
تحقق پیدا کند. همچنین ستاد توسعه فناوری هوش مصنوعی در 
معاونت علمی با هدف حرکت در مسیر پیشرفت های جهانی این 
فناوری و حمایت از فناوری های داخلی در معاونت علمی کارش 
را آغاز کرده اســت.معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری با تاکید بر ضرورت سرمایه گذاری جدی دولت و 
بخش خصوصی در توسعه زیرساخت ها و نرم افزارهای حوزه هوش 
مصنوعی عنوان کرد: با توجه به این که برخی از کشورهای همسایه 
ســالیانه حداقل ۲۰۰ میلیون دلار برای توسعه هوش مصنوعی 
هزینه می کنند، اگر فرض کنیم نیمی از این میزان برای توســعه 
این فناوری در کشــورمان مورد قبول اســت به حداقل پنج هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری در این حوزه نیاز داریم که با توجه به 
رویکرد مثبت دولت سیزدهم نسبت به توسعه این فناوری، وجود 
نیروی انســانی با کیفیت و توانمندی داخلی این میزان به عنوان 
بودجه پیش بینی به دولت داده شــده کــه امید داریم در جداول 

بودجه ذکر شود.

معاون علمی رییس جمهور مطرح کرد؛

به سرمایه گذاری ۵ هزار 
میلیاردی در حوزه هوش 

مصنوعی نیاز داریم

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

این همه شهد و شکر کز سخنم می ریزد-اجر صبریست کزآن شاخ نباتم دادند
)حافظ و شاخه نبات(

هر آنچه از رنو سنیک E-Tech رقیب جدید تسلا مدل Y می دانیم

رنو با تولید ســنیک E-Tech جدید مدل ۲۰۲۴ به دنبال جذب مشــتری در کلاس کراس اور کوچک و مینی ون و چندمنظوره 
اســت. کانسپت سنیک ویژن در بهار سال قبل به عنوان پیش نمایشی از نسخه تولیدی سال ۲۰۲۴ پدیدار شد تا به این ترتیب 
سنیک محبوب وارد فصل جدیدی از تاریخ خود شود. به همین خاطر ما تمامی اطلاعات در دسترس از این خودرو را با رندرهایی 
رنگارنگ ترکیب کرده ایم تا ببینیم ســنیک E-Tech جدید چه  حرف هایی برای گفتن خواهد داشت. اگرچه رنو سنیک فعلی از 
نظر فروش قافیه را به شاســی بلندها باخته اما کانسپت آینده نگرانه این خودرو نشان دهنده زبان طراحی آتی فرانسوی هاست. 
برای اولین بار از ســال ۱۹۹۶ تاکنون ســنیک فاقد شکل کلی مینی ون سنتی پیشینیان خود بوده و از طراحی یک کراس اوور 
تمام عیار سود خواهد برد. حدود ۹۰ درصد استایل رنو سنیک ویژن کانسپت ۲۰۲۲ در مدل تولیدی نیز وجود خواهد داشت. ژیلز 
ویدال مدیر طراحی رنو اعلام کرده طراحی ظاهری کانسپت ویژن سنیک تکامل خواهد یافت اما ۹۰ درصدی آن مشابه نسخه ی 
تولیدی است. از جمله ویژگی هایی که راهی به خط تولید نخواهد یافت می توان به گرافیک LED متمایز، شیشه های بدون فریم 
و درب های خودکشی اشاره کرد؛ اما رینگ های ۲۱ اینچی تخیلی این کانسپت می تواند در مدل تولیدی وجود داشته باشد زیرا 
بخش طراحی رنو ثابت کرده از شجاعت کافی برای انجام چنین کاری برخوردار است و در سال ۲۰۱۶ از رینگ های متمایز ۲۰ 

اینچی برای چهارمین نسل سنیک استفاده کرد.

بازگشت ناجی رئال مادرید
روزنامه مارکا اسپانیا خبر داد »کاماوینگا« به تمرین گروهی رئال مادرید بازگشته و می تواند در دیدار بعدی کهکشانی ها به میدان 
برود.به گزارش ایسنا و به نقل از مارکا، کاماوینگا بعد از مصدومیتی که در اردوی تیم ملی فوتبال فرانسه داشت برای رئال مادرید 
به میدان نرفته است.رئال در فصل جاری مصدومان زیادی داشته است اما با این حال تیم آنچلوتی عملکرد خوبی از خود نشان 
داده است و هم در لالیگا و هم در لیگ قهرمانان اروپا مقتدرانه ظاهر شده است.خبر خوب برای رئال مادرید اینکه کاماوینگا که 
در چند بازی اخیر تیم نتوانسته به میدان رود به شرایط بازی رسیده است.مارکا نوشت: کاماوینگا به تمرین گروهی رئال مادرید 
برگشته است و می تواند تیم را در دیدار برابر مایورکا که سوم ژانویه برگزار می شود همراهی کند. بازگشت کاوماوینگا خبر بسیار 
خوبی برای رئال است و این بازیکن فرانسوی می تواند ناجی آنچلوتی در خط دفاعی باشد.وضعیت خط دفاعی رئال مادرید بعد از 
آسیب دیدگی میلیتائو و آلابا خوب نیست و به نظر می رسد که سرمربی رئال قصد دارد که از کاماوینگا این بار در خط دفاعی و 
به عنوان زوج رودیگر استفاده کند.رئال مادرید با ۴۵ امتیاز در صدر جدول رده بندی رقابت های لالیگا قرار دارد. ژیرونا با همین 

تعداد امتیاز و تفاضل گل کمتر در رده دوم است. تیم های بارسلونا و اتلتیکو مادرید هم ۳۸ امتیازی هستند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب خروج اضطراری
کتاب خروج اضطراری اثری از نویسنده ایتالیایی، 
اینیاتســیو سیلونه است که شــامل چند داستان 
کوتاه و یک مقاله بلند است. سیلونه در این مقاله 
به شــکل مفصل درباره زندگــی خود و اینکه چه 
چیزهایی باعث شــد تا به حزب کمونیسم ایتالیا 
محلق شود و ســپس از آن خارج شود می پردازد. 
همچنین در این مقاله از جایگاه ادبیات و نوشــتن 
صحبت می کند. سیلونه در سال ۱۹۰۰ میلادی در 
دهکده ای از استان عقب مانده »آبروتس« در ایتالیا 
بــه دنیا آمد. پدرش خرده مالک بــود و بر اثر یک 
بحــران دار و ندار خود را فروخت و برای مدتی به 
برزیــل رفت. زلزله ای که در ســال ۱۹۱۵ رخ داد 
ســیلونه را بی خانمان و خانواده او را نابود کرد. در 
ادامه زندگی ســیلونه به فعالیت های سیاســی روی آورد و در سال ۱۹۲۱ به عنوان نماینده 
»جوانان سوسیالیست« در کنگره بنیانگذاری حزب کمونیست ایتالیا شرکت کرد و پیوستن 
جوانان سوسیالیســت را به حزب تازه تاسیس اعلام کرد. اینیاتسیو سیلونه با وجود »قوانین 
ویژه«ی رژیم موسولینی همچنان در ایتالیا ماند و به همراه آنتونیو گرامشی رهبری تشکیلات 
زیرزمینی حزب را به عهده گرفت. در این دوران چند بار غیاباً محاکمه شد و سرانجام برای 
فرار از دســت پلیس فاشیسم به خارج گریخت. به فرانسه، اسپانیا و شوروی رفت و در سال 
۱۹۲۷ همراه با تولیاتی )رهبر تشــکیلات برون مرزی حزب( در نشســت های کومینترن در 
مســکو شــرکت کرد. شرکت در این اجلاس که به شــکل مفصل در کتاب درباره آن بحث 
می کند، نقطه شروع بحران سیاسی در بسیاری از حزب های کمونیسم بود و سیلونه نیز بر اثر 

همین بحران سرانجام در سال ۱۹۳۰ برای همیشه از حزب جدا شد.

درک سیانفرنس
تولد: ۲۳ ژانویه ۱۹۷۴ )۳ بهمن ۱۳۵۲(

سن: ۴۷ سال
ملیت: آمریکا

)Blue Valentine( بهترین فیلم: ولنتاین غمگین
پنج فیلم از ســیانفرنس که پیشــنهاد می شود، 

ببینید:
ولنتاین غمگین

 The Place Beyond the( مکانی آن ســوی کاج ها
)Pines

)The Light Between Oceans( نور میان اقیانوس ها
ولنتایــن غمگین نخســتین فیلــم کارنامه ی 
سیانفرنس نیســت، اما فیلمی است که او را به 
عنوان یکی از کارگردان هایی که قرار اســت کارهای بزرگی بیافریند، به ســینمای دنیا 
معرفی کرد. او بعد از ولنتاین غمگین بلافاصله با مکانی آن ســوی کاج ها یک بار دیگر 
نشان داد که آینده ای درخشان را پیش رو دارد، اما نور میان اقیانوس ها، آن فیلمی نبود 
که همه انتظارش را داشــتند. فیلم های ســیانفرنس درام  هستند و بهترین صحنه های 
فیلم های او وقتی رخ می دهند که او در بستری واقع گرا، استرسی به تدریج فزاینده را به 

مخاطب منتقل می کند.

یکی از ویژگی های اصلی او اســتفاده ی مناســب از عنصر رنگ است. او در هر صحنه و 
متناسب با اتمسفر و احساسی که می خواهد به مخاطب منتقل کند، از رنگ مناسب با 

شدت مناسب استفاده می کند.

فرهنگ

فنــاوری اطلاعات پژوهشــگاه  رییس پژوهشــکده 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات ایران از راه اندازی نظام 
اپراتورهای هوشمندســازی در کشــور تا یک ســال 
آینده خبر داد.دکتر احســان آریانیــان در گفت وگو 
با خبرنگار مهــر در خصوص راه انــدازی اپراتورهای 
هوشمند سازی گفت: پژوهشــکده فناوری اطلاعات 
پژوهشــگاه در حال اجرای پروژه طراحی و راه اندازی 
نظام اپراتورهای هوشمندســازی در کشور است که تا 
سال آینده دســتاوردهای آن نمایان خواهد شد.وی 
خاستگاه اپراتورهای هوشمندسازی را تحول دیجیتال 
دانست و افزود: صنعت نسل ۴.۰ که به عنوان انقلاب 
صنعتی چهارم نیز شناخته می شود، تغییرات اساسی 
در شــیوه های سنتی ایجاد و در نتیجه بخش تولید را به طور کلی متحول کرده است. در این 
مرحله از صنعت، فناوری هــای نوظهور )و بالقوه برافکن( مانند هوش مصنوعی، رایانش ابری، 
کلان داده ها، دوقلوی دیجیتال و اینترنت صنعتی اشیا )IIoT(، صنایع را قادر می سازد تا کارایی 
کارخانــه و کیفیت و پایداری محصول را افزایش، ایمنی کارگران را بهبود و رشــد صنعتی را 
تسریع کنند.رئیس پژوهشکده فناوری اطلاعات پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات ایران 
گفت: این در حالی اســت که دنیا از صنعت نســل ۴ نیز عبور کرده و در برخی از کشــورها 
صنعت نسل ۵ با توجه به موضوعات اجتماعی و زیست محیطی و نوآوری های مسوولانه همزمان 
با افزایش بهره وری یا به حداکثر رســاندن ســود و همچنین افزایش رفاه در صنایع در حال 
پیاده ســازی و اجرا است.آریانیان ادامه داد: اگر این مرحله از توسعه صنعتی کشور را با عنوان 
هوشمندســازی صنایع نامگذاری کنیم، می توان اعلام کرد که پژوهشگاه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به نمایندگی از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و با حمایت ایشان، در حال پیگیری 
برای توســعه شرکت هایی توانمند در کشور جهت رفع نیاز صنایع بزرگ کشور می باشد که به 
نام "اپراتورهای هوشمند سازی" شناخته خواهند شد و مسؤولیت آنها هوشمند سازی صنایع 

کشور خواهد بود.

راه اندازی نظام اپراتورهای هوشمندسازی در 
کشور تا یک سال آینده

شنبه 26 خرداد 1403  8 ذی الحجه 1445  15 ژوئن 2024

4
    سال بیستم    شماره  5422

سه شنبه 23 اردیبهشت 1404  15  ذی القعده 1446  13 می 2025

4 صفحه    سال بیستم ویکم    شماره  5677

وینگر ایرانی لخ پوزنان و سعید سحرخیزان بهترین گلزنان ایرانی شاغل در فوتبال اروپا در فصل ۲۰۲۵-۲۰۲۴ هستند.به گزارش ایسنا، رقابت های 
باشــگاهی در اروپا به هفته های پایانی نزدیک و رفته رفته چهره تیم های قهرمان مشــخص می شوند. به بهانه نزدیک شدن به پایان این فصل از 
رقابت های باشگاهی )۲۰۲۵-۲۰۲۴( نگاهی به گلزن ترین لژیونرهای ایرانی شاغل در باشگاه های اروپایی انداخته ایم.در شرایطی که در سال های 
اخیر مهدی طارمی توانسته بود گلزن ترین ایرانی فوتبال اروپا باشد، این بار یک چهره جدید در صدر قرار گرفته است. علی قلی زاده در فصل جاری 

۳۲ بازی برای لخ پوزنان انجام داده، هشت گل زده و شش پاس گل هم به هم تیمی هایش داده است.

گلزن ترین ایرانی شاغل در اروپا کیست؟

ورزشی


